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les energies renovables i la descentralització i la democra-
tització de la producció d’energia.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyora Mas .

Quan vullga, senyor conseller.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies, senyor president .

Senyora diputada .

«Escándalo mundial», així descrivia en 2014 la portada 
del The New York Times la política energètica que es feia al 
Govern d’Espanya. No fa falta que li diga qui governava, no?

Venim d’eixe model del impuesto al sol, antirenovables i de 
pagar multes cada mes a Europa per incompliment de les 
directives energètiques.

La realitat del model energètic jo diria que, per sort, ara en 
aquestos moments és una altra molt ben diferent.

Des de 2015, hem fet de la transició energètica un dels 
eixos principals d’aquest govern i, ara, la Comunitat 
Valenciana lidera projectes com el que vosté ha preguntat, 
de comunitats energètiques locals.

L’accés a l’energia essencial per a la vida i l’activitat econò-
mica, com vosté també ha fet menció, ha de ser considerat 
efectivament com un dret bàsic i, per tant, apostem per una 
nova configuració del model energètic, on hem de posar en 
valor i potenciar les energies renovables a un marc clar. Jo li 
dic la DOD –distribució, ordenació i dimensió.

Les comunitats energètiques fomenten la participació ciuta-
dania, alhora que reduïxen les taxes de pobresa energètica i 
brinden oportunitats d’ocupació.

Així, les CEL contribuïxen plenament a la descentralitza-
ció i democratització, com vosté també ha dit, dels sistemes 
energètics i, a més a més, ajuden a fomentar un desenvolu-
pament econòmic i social sostenible, de proximitat, que al 
final capil·laritza i arrela en el territori, vertebra el territori.

En eixe sentit, la Comissió Europea estima que la genera-
ció d’energia per part de les comunitats energètiques podria 
suposar més de cinquanta gigavats d’energia eòlica i més de 
cinquanta gigavats d’energia solar en 2030.

Sota aquesta premissa, des de la conselleria d’economia 
sostenible i l’institut valencià de competitivitat –l’Ivace– 
hem liderat les accions per a aconseguir el desenvolupament 
i la implantació massiva de les comunitats energètiques 
locals en el nostre territori .

En 2020, vam ser pioners en la posada en marxa d’una línia 
específica d’ajudes a les comunitats energètiques en el que 
hem permés donar suport a set projectes d’energies reno-
vables en comunitats locals d’energia. Ajudes que en 2021 
hem multiplicat per quatre. Convocatòria oberta en aquest 
moment i que poden demanar fins el 31 de maig, on espe-
rem quadruplicar les ajudes. Ara, en compte de set, estaria 
bé tenir 28 i ja 30 projectes en marxa més.

A més, hem liderat tres manifestacions d’interés al Govern 
d’Espanya per a la creació de xarxes de comunitats energèti-
ques. I importantíssim, hem desenvolupat el Pla de foment de 
les comunitats energètiques locals que presentàrem el passat 
el 6 d’abril, amb l’objectiu que per a 2030 tots els municipis 
compten amb comunitats energètiques locals, i que és el resul-
tat del compromís d’un treball cooperatiu i col·laboratiu amb 
el sector, consumidors i consumidores i el cooperativisme. 
El pla contempla quatre línies estratègiques entorn les quals 
s’articulen diferents mesures que abasten des de les campan-
yes de sensibilització i difusió, bonificacions tributàries a través 
de l’IBI i altres taxes o la creació d’una plataforma on queden 
registrades totes les superfícies públiques i privades utilitza-
bles, així com la creació d’un observatori de barreres i treball 
normatiu, l’establiment de règims d’ajuda específics, amb 
finançament i ajudes a la instal·lació de sistemes de gestió de 
la demanda, i la creació d’un segell de verificació de les comu-
nitats energètiques locals, entre d’altres. El pressupost estimat 
del pla seran 20 milions. 20 milions que posarem nosaltres.

També volem complementar, i com ja he dit abans en una 
resposta, amb la captació de fons del mecanisme de recupe-
ració i resiliència integrat en el programa Next Generation. 
Sols en el món del cooperativisme hem demanat 842 milions 
d’euros. Per tant, sí això ve sí que capilaritzarem.

En definitiva –i acabe, president–, aquest tipus de comuni-
tats són essencials per a la transformació del model ener-
gètic i la lluita contra el canvi climàtic, i que a més repre-
senten oportunitats clares en termes d’activitat econòmica 
sostenible i creació d’ocupació ahí on toca, en la proximitat, 
en els nostres municipis .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Passem ara a la pregunta 776, formulada pel diputat Carlos 
Gracia, del Grup Parlamentari Ciudadanos, al Consell, sobre 
la posada en marxa del bo Comerç. La pregunta va a ser 
substanciada pel diputat Toni Woodward.

Quan vullga, senyor Woodward.

El senyor Woodward Poch:

Sí . Gracias, presidente .

Bueno, señor conseller, no sé si le ha tocado la pedrea o el 
gordo hoy, pero seguimos con preguntas .
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Bien, la pregunta que le quiero formular es: en qué punto se 
encuentra y cuándo va a ser una realidad el bono Comercio 
de la Generalitat Valenciana .

La inclusión del bono Comercio en los presupuestos de la 
Generalitat para 2021, a iniciativa de mi grupo Ciudadanos, 
por importe de 5 millones de euros, ya esperábamos que 
estuviera en marcha este primer trimestre de 2021, pese al 
voto en contra del Partido Popular, que ha reclamado aquí el 
señor Carrasco ese bono .

Toda una utopía y además una tomadura de pelo, tanto a mi 
grupo como a todo el comercio de la Comunidad Valenciana . 
Realmente confiábamos con la rápida respuesta y la puesta 
en marcha de este bono con partida presupuestaria suficiente 
y aprobada . Y más, tras palabras textuales de la conselle-
ria suya, de fecha 21 de enero, que decía que se aprobará en 
breve o se está ultimando. Y eso fue el 21 de enero de 2021. 
Aunque creo que esto fue más un arrebato debido a la indig-
nación y malestar que expresó el sector, el comercio pequeño, 
el minorista, al verse excluido de las ayudas del plan Resiste . Y 
para ello –rectifíqueme si me equivoco– se escudaron en un 
informe del Ivie que indicaba que las pérdidas del comercio 
no llegaban al 40 % para poder incluirlo en este plan.

Lo que da a entender este informe es que las pérdidas al 
menos eran mayores del 30 %, ¿verdad, señor conseller? Si 
le recortasen a usted entre un 30 y un 40 % de sueldo ¿qué 
pasaría con su economía doméstica? Es más, si le recortasen 
ese porcentaje de presupuesto a su conselleria, ya me dirá 
usted cómo se sentiría y cuáles serían las consecuencias.

Entiendo, le digo que ha pasado también por sus manos el 
informe de la incidencia de la pandemia en el sector comer-
cial minorista de la Comunidad Valenciana, que ofrece otro 
punto de vista distinto, con unas pérdidas que alcanzan el 
53 % al pequeño comercio, a la tienda del barrio.

Este pasado viernes, el 14 de mayo, 104 días después de 
aprobar los presupuestos, nos despertamos con lo que 
pensábamos que era una gran noticia: el Consell parece, y 
digo parece porque sigue sin publicarse siete días después 
ese decreto fantasma, aprueba la línea del supuesto bono 
Comercio por valor de 5 millones de euros .

¿En qué punto se encuentra y cuándo va a ser una realidad 
el bono Comercio de la Generalitat valenciana? Y le vuelvo a 
preguntar esto a la vista de las informaciones que traslada el 
Consell sobre la ayuda de los 5 millones, y que hoy, jueves, 20 de 
mayo, seguimos sin conocer el contenido, si es para el bono o no .

Espero que ese error en la ayuda no esté en la traducción que 
hacen ustedes del valenciano al castellano y que han hecho 
en la línea presupuestaria aprobada en 2020 para 2021, 
que habla del «bo de comerç» y lo traducen por «buenos del 
comercio». Puede ser que esté ahí el problema. (Aplaudiments)

 
El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Woodward.

Senyor conseller .

Quan vullga, senyor conseller.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyor president .

Senyor diputat. Senyor Woodward.

Jo el primer que vull dir-li és que ací no fem res a la contra i 
per represàlia, o almenys en les actituds que jo dia a dia tinc, 
eh, i en els fets que desenvolupe dia a dia. I això és el que sí 
que vull que tinga en compte.

Després, el que sí que vull dir és que el divendres passat, 
encara que no s’haja publicat, vosté ho haurà vist en premsa 
també, vam aprovar ja el decret dels bons per a reactivar el 
consum en l’àmbit comercial. Vull dir, i no hem queda res més. 
Jo em pensava que vostés retirarien esta pregunta, perquè com 
ja està treballant-se i ja està ahí, pues no que no calia. Però li 
explicaré el decret, eh?, que també m’haguera pogut demanar 
i li l’haguera passat sense ningun problema. Ho dic perquè sinó 
ho vorà publicat probablement demà, eh, probablement demà . 
I li dic per què, pues perquè el termini per a demanar les ajudes 
és del 24 de maig fins al 15 de setembre, i el 24 de maig jo crec 
que és dilluns, si no m’equivoque. Vull dir, per tant, ahí està.

Per tant, jo el primer que vull és posar en valor tot allò que 
hem estat fent des del govern per reactivar l’economia del seu 
conjunt, on el comerç no es queda darrere. Ho he contestat 
abans. Vull dir, hem fet un esforç i, si comparem, pues moltes 
comunitats autonòmiques en tot l’Estat es quedaran a l’altura 
del betum, fins i tot donada la tessitura o conjuntura econò-
mica en què es troba el nostre territori, fins i tot també en les 
ajudes. Més de mil milions d’ajudes el que portem enguany, 
més de mil milions. Però este matí ho ha dit el president, quasi 
tres-cents milions també de modificació en l’any anterior. 
Aleshores, jo que sé, un mínim de respecte per marcar la reali-
tat del que estem fent des del govern del Botànic, un mínim 
de respecte, perquè és que sinó sembla ser que diem a la 
ciutadania que els deixem abandonats de manera continuada. 
Per tant, això és el que també li he de demanar a l’oposició.

I vull posar en valor també, per exemple, els 5,9 milions que 
vam aprovar en octubre, 5,9 que en desembre estava resolt 
i que un mes després estaven pagades les ajudes, on vam 
arribar, i torne a repetir-me, a 239 beneficiaris, ajuntaments. 
On 300.000 euros vam poden arribar a molts ajuntaments. 
Per tant, únicament i exclusivament per al sector comerç.

Mire, i beneficiaris. Consensuat, parlat amb el sector, no fet 
de manera unilateral per la Direcció General de Comerç o la 
Conselleria d’Economia, incloent dos tipus d’ajudes, segons el 
municipi tinga més de trenta mil habitants o menys. En el cas de 
les poblacions de més de trenta mil habitants per tal de promo-
cionar i fomentar el consum en el comerç local i tractar l’accelerar 
la recuperació econòmica en aquestos municipis que dispo-
sen d’un major nombre de comerços en el seu territori, donem 
suport a les accions de foment del consum en el comerç local, els 
anomenats bons Comerç, és el punt g, que diu el mateix decret, 
i que poden consistir en diferents tipus d’incentius econòmics 
que els mateixos ajuntaments marcaran per als seus comerços.

En el cas de les entitats locals de menys de trenta mil habitants, 
com hi ha pobles menuts que el bo no els fa absolutament profit, 
a banda de poder agafar-se als bons els que vullguen, podran 
agafar-se als bons tot el mon, pues donem altre tipus d’ajudes de 
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suport, com despeses en productes i serveis de protecció per a la 
venda no sedentària també; en serveis logístics de proximitat, la 
venda a domicili, accions d’impuls a la digitalització, entre d’altres, 
vosté podrà vore-ho amb tot el detall, val?

La dotació a zones, 5 milions, al 50 %, com ja vam quedar i 
que està en el pressupost. I ja li he dit, del 24 de març  
al 15 de setembre podran demanar, en funció de com vagen 
entrant anirem resolent perquè puguen arribar eixos diners 
als municipis i que els gestionen.

Com pot vore, senyor Woodward...

 
El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

 
El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

...estem treballant perquè el conjunt de les ajudes posa-
des en marxa des de la Generalitat arriben el més prompte 
possible a les nostres empreses i persones autònomes .

I el decret encara no ha eixit publicat, però el vorà publicat 
ràpidament i serà coneixedor que els bons van endavant.

Moltes gràcies .

 
El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor conseller .

No va a poder vosté contestar. No le va a poder contestar.

Senyor Woodward.

 
El senyor Woodward Poch:

No me va a poder contestar, señor conseller .

Y mire, respeto, respeto le tengo a usted y le tengo a este 
Consell, pero el día 21 de enero ustedes dijeron que se apro-
baría en breve el tema del bono Comercio . Son palabras 
suyas y están reflejadas en prensa.

Y ahí es el problema que tenemos, estamos en mayo, 15 de 
mayo. Mire, estas palabras, me sabe mal que no me pueda 
contestar, llegará tarde, con poco dinero y fracasará. Si no se 
acelera la redacción y publicación de las bases podría no apli-
carse en el ejercicio actual. Insistimos: agilidad, aumentar dinero 
y hacer caso sobre cómo se está desarrollando este proyecto 
del bono Comercio en otras ciudades . Esto no lo digo, lo dice 
su concejal en el Ayuntamiento de Alicante, el 23 de marzo 
de 2021. Yo lo traslado aquí, a ver qué ocurre con el bono 
Comercio. Y voy a esperar ese decreto, me sabe mal que no se 
lo haya pedido porque pensaba que lo iban a publicar, pero creo 
que el bono comercio que van a publicar no es lo que estábamos 
negociando o lo que se negoció o lo que espera el comercio.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Woodward.

I passem ara a la pregunta 775, formulada pel diputat Carlos 
Gracia, del Grup Parlamentari Ciudadanos, també al conseller 
d’Economia Sostenible, sobre la defensa del sector del calcer.

Un segon.

 
El senyor Gracia Calandín:

Gràcies, president .

 
El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Quan vullga.

 
El senyor Gracia Calandín:

Señor conseller, como sabrá, recientemente hemos aprobado 
en estas Corts la creación de una comisión de estudio para 
la mejora de la competitividad del sector del calzado de la 
Comunidad Valenciana .

Usted también, como yo, conoce la importancia de este 
sector en nuestro territorio y también su relevancia a nivel 
nacional e internacional .

La provincia de Alicante especialmente es conocida como la 
cuna de la producción zapatera, donde miles de familias depen-
den de este sector, y su actividad gira en torno a esta industria.

Así que hoy le pregunto: qué acciones piensa llevar a cabo 
el Consell, su conselleria, para la defensa de la industria del 
calzado de la Comunitat Valenciana.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Gracia .

Quan vullga, senyor conseller.

 
El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyor president .

Senyor diputat, si em permet, simplement voldria contes-
tar-li a Antonio que està ahí, a Toni Woodward, que he de 
dir-li que les diferents associacions de tot el territori estan 
contentes. Per tant, simplement perquè vosté ho sàpia.

I, respecte a la pregunta, jo he de dir-li que, des del 2015, 
el govern del Botànic té molt clar que la reindustrialització 
és la pedra angular del canvi de model productiu per a dina-
mitzar la nostra economia. I, en aquesta situació excepcio-
nal, donem suport al sector del calcer, posant en marxa tots 


